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Vlaams Parlement 

Op woensdag 15 februari 2023 hield de Commissie voor Landbouw, Visserij en 

Plattelandsbeleid een hoorzitting over de conceptnota voor nieuwe regelgeving van 

Chris Steenwegen, Mieke Schauvliege, Johan Danen, Meyrem Almaci, Jeremie 

Vaneeckhout en Tine Van den Brande over de verankering van voedselregio's in 

Vlaanderen.   

 

De commissie nodigde hiervoor uit: 

− Elke Rogge, wetenschappelijk directeur bij ILVO; 

− Steven Desair, adviseur Lokale voedselstrategieën bij VVSG; 

− Katrien Verbeke, oprichter van Let Us. 

 

De presentaties zijn beschikbaar als bijlage op de dossierpagina van dit document 

op www.vlaamsparlement.be. 

I. Toelichtingen 

De voorzitter heet iedereen welkom en situeert het initiatief. De hoorzitting bouwt 

voort op de conceptnota over de verankering van de voedselregio’s in Vlaanderen 

(Parl.St. Vl.Parl. 2021-22, nr. 1345/1), ingediend door Groen. Het thema sluit aan 

bij de inzichten en bezoeken tijdens de buitenlandse zending van de commissie 

naar Barcelona en Montpellier. 

1. Elke Rogge 

1.1. Uitdagingen en succesfactoren lokale voedselstrategieën en korte keten 

Elke Rogge gaat in op twee aspecten: lokale voedselstrategieën en korte keten. 

 

Ten eerste benadrukt ze de uitdagingen van lokale voedselstrategieën. Hoewel een 

lokale voedselstrategie een startpunt zou moeten zijn, is het vaak het eindpunt 

van een traject. Dat is te wijten aan verschillende factoren: te weinig politiek 

draagvlak, schaarse instrumenten en budgetten voor implementatie, de beperking 

tot het eigen grondgebied van de gemeente en onvoldoende capaciteit voor kleine 

gemeenten om een voedselstrategie uit te werken. Voedselbeleid impliceert daar-

naast een geïntegreerde aanpak terwijl samenwerking tussen de verschillende be-

trokken beleidsdomeinen (economie, ruimtelijke ordening, groendienst, milieu-

dienst enzovoort) niet altijd evident is. Een algemene kritiek is bovendien dat land-

bouwers te weinig worden betrokken. 

 

Een tweede element betreft de korte keten. ILVO publiceerde recent een studie 

over de succesfactoren van korte keten, opgesplitst in persoonsgebonden en be-

drijfsgebonden succesfactoren. Succesfactoren die tot de persoonlijkheid van de 

ondernemer behoren zijn bijvoorbeeld financieel bewustzijn, ‘marketing skills’ of 

de motivatie voor korte keten. Onder meer organisatie, taakverdeling en gestruc-

tureerd overleg zijn bedrijfsgebonden succesfactoren. 

 

De spreker wijst ook op een reeks succesfactoren die meer te maken hebben met 

de inbedding van het bedrijf in de lokale context zoals lokale samenwerkingsver-

banden, de inbedding in de lokale economie, alsook de inbedding in een regionaal 

verhaal van identiteit en ‘regional branding’. Deze laatste succesfactoren hebben 

volgens de spreker een link met het concept van de voedselregio zoals omschreven 

in de nota.  

 

De uitdagingen waarmee lokale voedselstrategieën worden geconfronteerd, de 

wens om de korteketenlandbouw op te schalen en de nood om individuele land-

bouwers te ontzorgen leiden tot het ontstaan van het concept voedselregio’s.  

 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=16753
http://www.vlaamsparlement.be/
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1.2. Voedsellandschappen versus voedselregio’s 

Er is een sterke parallel met het Programma Voedsel+Land+Schap binnen het 

Open Ruimte Platform. Voedsellandschappen richten zich voornamelijk tot stede-

lijke regio’s, namelijk open ruimte in de rand van stedelijke gebieden. Voedselre-

gio’s focussen dan weer meer op de rol van de voedselregisseur en de 

korteketenlandbouw, en minder op multifunctioneel ruimtegebruik. 

1.3. Beschouwing conceptnota 

Elke Rogge noemt het concept voedselregio’s veelbelovend, maar gaat in op een 

achttal belangrijke aandachtspunten.  

 

‘Story based marketing’ en regional branding zijn noodzakelijk. Een voedselregio 

heeft nood aan een wervend en gebiedsgericht verhaal, de creatie van een identi-

teit die zowel door de landbouwers als door de bewoners van de streek wordt her-

kend en waaraan de landbouwer zijn verhaal kan ophangen. Na verloop van tijd 

hechten de buurtbewoners zich aan deze identiteit. Dit is duidelijk aangetoond tij-

dens het werkbezoek in Montpellier en Barcelona. 

 

Een tweede punt is de inbedding van het concept in de (ruimtelijke) visie op land-

bouw. Waarom legt de conceptnota zo sterk de nadruk op korteketenlandbouw? 

Hoe verhoudt het concept voedselregio zich ten opzichte van de conventionele 

landbouw die vooral vermarkt via de lange keten? Bovendien vermarkten korte-

ketenlandbouwers hun producten zelden uitsluitend via de korte keten en zijn er 

dus mengvormen. Er liggen kansen voor de voedselregio om een gebiedsgericht 

landbouwbeleid te formuleren waarbinnen ze zelf als hefboom voor de implemen-

tatie kan fungeren. Daarin schuilt ook een uitdaging: het mag niet een zoveelste 

verhaal worden dat conventionele landbouwers mogelijk afschrikt of een zoveelste 

polarisatie tussen meer conventionele en meer korteketen- of alternatief gerichte 

landbouwers. 

 

Er is, ten derde, nood aan begeleiding op maat voor landbouwbedrijven die de 

omschakeling naar de korte keten willen maken. Individuele begeleiding daarbij is 

belangrijk want korteketenlandbouw – zoals eerder aangehaald bij de succesfac-

toren – is niet voor iedereen weggelegd. Daarom is het aangewezen om samen te 

bekijken wat mogelijk is. 

 

In de literatuur en in de conceptnota wordt de rol van ‘paid worker’ of voedselre-

gisseur sterk naar voor geschoven. Dat is iemand die tijd en middelen krijgt om 

aan het voedselverhaal in een gebied te sleutelen, om allianties op te zetten, om 

partnerschappen te smeden. Dat is een intensieve en volgehouden oefening die 

landbouwers of burgers niet op zich kunnen nemen. Het opzetten van een voed-

selregio zorgt voor logistieke, juridische en andere knelpunten. Het is interessant 

dat die kunnen worden ontrafeld door iemand met tijd en kennis van zaken. 

 

Een volgend aandachtspunt is een duidelijke governancestructuur, een beslissings-

orgaan over de voedselregio dat publieke en private actoren samenbrengt. Dit aan-

dachtspunt kwam sterk naar voor in het onderzoek van ILVO naar landbouw-

parken. Een voorbeeld is het landbouwpark in Barcelona – dat door de commissie 

werd bezocht in het voorjaar van 2022 – dat een governancestructuur heeft opge-

zet waarbinnen de landbouwers en overheden gelijkwaardig vertegenwoordigd 

zijn. Zij nemen bovendien beslissingen op zowel korte als lange termijn. Zo’n go-

vernancestructuur hoeft niet zwaar of ingewikkeld te zijn, maar moet wel een dui-

delijk contact- en aanspreekpunt bieden en een stem geven aan de bewoners, 

landbouwers en ondernemers uit de streek. In Barcelona wordt, naast een ruimte-

lijk uitvoeringsplan op lange termijn, ook een jaarlijks managementplan 
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opgemaakt rond de problematiek van waterschaarste, irrigatie, moeskopperij of 

andere problemen. 

 

Elke Rogge houdt ten zesde een pleidooi om de zogenaamde planningslasagne te 

vermijden. Er liggen vaak zoveel lagen op elkaar dat de actoren door de bomen 

het bos niet meer zien. Het is belangrijk om aan te haken op bestaande knowhow, 

kennis en structuren zoals regionale landschappen, strategische projecten, 

LEADER-gebieden, landschapsparken, nationale parken, vervoersregio’s, de 

nieuwe Vlaamse regio’s en op die manier efficiënt om te gaan met de beschikbare 

middelen. 

 

Verken het potentieel van publieke gronden, adviseert Elke Rogge. Publieke over-

heden hebben vaak zicht op hun patrimonium, maar niet altijd op dat van de om-

liggende gemeenten. Toch zijn er heel wat zones waar nogal wat publiek grondbezit 

aanwezig is, zoals recent aangetoond in een doctoraat over publieke gronden in 

Oost-Vlaanderen. Over de grenzen van publieke instituties heen, kan worden na-

gedacht welke kansen dat biedt. Voedselregio’s zouden kunnen bekijken welke 

gronden de overheid bezit en hoe ze kunnen worden ingezet voor de realisatie en 

implementatie van een landbouwvisie. 

 

Een laatste advies is: betrek en bevraag de boer. De korte keten is in Wallonië veel 

beter uitgebouwd en veel sterker aanwezig dan in Vlaanderen. In een recente stu-

die geven de Waalse landbouwers aan dat ze geen vragende partij zijn voor bijko-

mende afzetkanalen of logistieke structuren. Ze hebben veel meer nood aan een 

voorafgaand engagement van de consument, zoals de abonnementsformules bij 

CSA-landbouwers, als een soort indekking van hun risico en voorafbetaling voor 

de aanplant van de gewassen. 

2. Katrien Verbeke 

Katrien Verbeke, oprichter van Let Us, werkt al bijna 20 jaar mee aan de verduur-

zaming van het voedselsysteem. Ze was lange tijd actief in de retailsector en heeft 

hierna het voedselbeleid van Stad Gent opgestart. Dit beleid is internationaal in de 

prijzen gevallen. Sinds enkele jaren werkt ze zelfstandig, over de actoren heen. 

 

Ze kijkt naar de sociale en economische impact van voedselsystemen, alsook de 

impact op het klimaat. Ze werkt met heel uiteenlopende actoren op verschillende 

projecten en doet dat door te inspireren, connecteren en cocreëren op verschil-

lende niveaus, zowel met overheden als met retail, producenten, de voedingsin-

dustrie en ngo’s. Ze hanteert een sociaal businessmodel, waarmee ze tracht een 

deel van haar eigen tijd en opbrengsten opnieuw in toegang tot voeding te inves-

teren. 

 

Katrien Verbeke gaat eerst in op de uitdagingen van de korte keten en zoomt ver-

volgens in op de voedselregio’s. 

2.1. Uitdagingen korte keten 

Het voedselsysteem is heel anoniem geworden. Het is tijd om elkaar weer te leren 

kennen, zegt Katrien Verbeke. Men moet weg uit de commodificatie en anonimise-

ring van voedsel. Mensen moeten weten wie hun voedsel produceert en hoe dat 

voedsel eruitziet. Educatie van (jonge) burgers speelt daarbij een belangrijke rol. 

Maar ook aankopers en grote actoren hebben een rol. Deze laatsten hebben hef-

bomen in handen om ervoor te zorgen dat ook pompoenen die te klein zijn volgens 

de specificaties van de retail toch op ons bord belanden. 

 

Als kleinere spelers willen overleven in een wereldmarkt, moeten ze samenwerken. 

Een beleid kan dat betekenisvol ondersteunen. Een gedeelde infrastructuur, een 
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gedeelde locatie waar coöperaties samen kunnen verkopen, helpt gigantisch en 

zorgt voor een gedeelde identiteit van waaruit ze een solide marketing kunnen 

uitbouwen. Maar ook samenwerking met de grotere actoren, de lange keten, is van 

belang. 90 procent van onze voeding wordt in België immers gekocht bij vijf spe-

lers. Er rijzen heel wat vragen. Hoe kan men ervoor zorgen dat de korte keten en 

de lange keten geen parallelle systemen zijn, maar samenwerken? Hoe kan de 

efficiënte logistiek van de lange keten ten dienste staan van de logistieke uitdagin-

gen van de korte keten? Heel veel actoren staan open voor die denkpistes, maar 

niemand neemt voldoende de brugfunctie op om oplossingen te faciliteren.  

 

Er is ook de absurde prijszetting. Colruyt mag niet met verlies verkopen, een boer 

mag dat wel. De wetgeving beschermt slechts een deel van de voedselketen, een 

ander deel helemaal niet. Ook hier rijzen vragen. Hoe kan men aan de hand van 

principes als ‘true cost pricing’ de prijsgarantie inbedden waardoor de boer, ook in 

de lange keten, een eerlijke prijs krijgt? De vertekende machtsverhoudingen zor-

gen ervoor dat ze niet op de prijs kunnen wegen. Ook dat kan deels met samen-

werking en coöperaties worden ondervangen. Er rijst ook een vraag naar volumes: 

hoe zorgt men ervoor dat ook kleine volumes hun weg vinden in een groot sys-

teem? Zo hoeft een boer, een producent, niet groot te zijn om mee te kunnen 

doen. 

 

Als de korte keten geen druppel op een hete plaat wil blijven, dan is er een geïn-

tegreerd beleid nodig van alle niveaus die een rol spelen in het voedselsysteem. 

Financiële ondersteuning vormt een belangrijk aspect. LEADER is een van de wei-

nige kanalen voor financiële middelen rond de korte keten. Er zijn zeer weinig 

subsidielijnen en de meeste zijn heel erg landbouwgerelateerd. Stilaan komt het 

op gang, ook Europees, maar het gaat erg langzaam. 

 

Er liggen ook nog heel wat uitdagingen in het vergunningenbeleid, bijvoorbeeld om 

meer flexibiliteit te bieden aan hoeveverkoop. Heel wat kleinschalige modellen lo-

pen vandaag tegen die vergunningen aan. Ook als het gaat over overheidsaanko-

pen botst men vaak op Europese wetgeving.  

 

Gronden van de overheid kunnen veel slimmer worden ingezet. Er is een groot 

ruimtelijk potentieel – zeker als men de gemeentegrenzen zou overschrijden – dat 

nog niet wordt benut. Daar is een hoger beleidsniveau voor nodig. Maar het gaat 

niet alleen over gronden inzetten, het gaat ook over verkoopkanalen, locaties en 

zichtbaarheid. Het is niet omdat iets korte keten is, dat het ook wordt gekocht. Er 

is ondersteuning en stimulans nodig, zoals het marktenbeleid van Barcelona aan-

toont. 

 

De korte keten moet bovendien ook een plek vinden in het handelsbeleid. VLAM 

lag al vaker onder vuur omdat een te beperkt deel van de middelen naar de korte 

keten gaat. 

 

Er zijn synergiën mogelijk tussen alle overheidsniveaus en er zitten instrumenten 

en hefbomen op het lokale regionale, Vlaamse en Europese niveau. 

2.2. Beschouwing conceptnota 

Wat de voedselregio’s betreft, pleit Katrien Verbeke al jaren voor een stadsregio-

naal niveau. De stad biedt een afzetmarkt aan consumenten, waarrond een regio 

kan worden gedefinieerd. Die regio moet groot genoeg zijn om voldoende aanbod 

te bieden en voldoende synergie op het vlak van logistiek, verkoop, educatie en 

dergelijke toe te laten. Tegelijk moet de regio klein genoeg zijn om lokale binding 

mogelijk te maken. Dat vraagt meer ondersteuning dan één voedselregisseur. Het 

is een uitdaging waar enkele intercommunales, provincies, de POM nu al op inzet-

ten. De overheden, ook op het regionale niveau, hebben een belangrijke neutrale, 
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faciliterende rol. Zij kunnen verbinding creëren omdat ze geen actor zijn in de 

commerciële voedselketen. Dat is een krachtige rol die heel wat potentieel biedt 

om naast elkaar werkende krachten samen te brengen. 

 

Katrien Verbeke wijst ook nog op eerlijke prijzen. Er is een principe van true cost 

pricing nodig om de boeren te beschermen. De wetgeving kan verschil maken in 

de financiële bescherming van landbouwers door voor eerlijke prijzen te gaan, in 

de lange én in de korte keten. Ze mist in de conceptnota de rol van retail, een heel 

belangrijke speler in ons voedselsysteem. Bij een systeemverandering kunnen zij 

niet buitenspel blijven. Ook de impact van B2B mag niet worden onderschat. De 

groei in de korte keten zit vandaag bij de cateraars en de grootkeukens, waar de 

interesse toeneemt. 

 

De overheid moet haar hefbomen inzetten, de provincies zijn bijvoorbeeld een zeer 

relevant niveau. De provincie Oost-Vlaanderen heeft als eerste een voedselbeleid. 

De dynamiek zit er ook op het kleinere regionale niveau, bij InterWaas en in het 

Meetjesland, regio’s met de sterkste regio-identiteit. Sommige intercommunales 

doen er iets mee, vele nog niet, ook sommige regionale landschappen nemen een 

rol op. Als men voedselregio’s wil doen slagen, is een voedselregisseur een eerste 

stap, maar er zijn meer middelen nodig. 

 

Katrien Verbeke legt twee vragen op tafel. Waarom is het strategisch plan korte 

keten op heden onvoldoende uitgevoerd? Waar loopt het strop? Bovendien blijft de 

conceptnota heel vaag: wat wordt verwacht van wie om deze nota te gaan reali-

seren? 

3. Steven Desair 

Steven Desair, adviseur lokale voedselstrategieën VVSG, ziet voedsel meestal ne-

gatief in beeld komen, terwijl er ook veel kansen zijn. Voedsel verbindt en kan voor 

een gezondere samenleving, een hoger welzijn, verbonden gemeenschappen, cir-

culaire en duurzame economie, eerlijke prijzen en gezonde agro-ecosystemen zor-

gen. Lokale besturen vinden het interessant om die maatschappelijke doel-

stellingen via voedsel te realiseren. 

3.1. Lokale voedselstrategieën  

Vlaamse lokale besturen staan in voor het welzijn van hun burgers en voor de 

duurzame ontwikkeling op hun grondgebied. Ze erkennen het verbindende belang 

van voedselbeleid en de onmisbare regie- en voorbeeldrol die ze in een voedsel-

systeem hebben. Voedsel is een perfect thema om de milieu-, gezondheids- en 

klimaatthema’s concreet te maken. Ook de duurzame ontwikkelingsdoelen kunnen 

aan een voedselbeleid worden gekoppeld. Vlaanderen erkent de regiefunctie van 

de lokale besturen en ondersteunt daarom een stafmedewerker lokale voedselstra-

tegie bij de VVSG. 

 

Om de transitie naar een duurzaam voedselsysteem te maken dient het beleid 

cocreatief, multiactor, multidisciplinair en multilevel aangepakt te worden. Dat 

vraagt complementariteit tussen alle voedselactoren. Bovenlokale samenwerking 

is nodig om de krachten en middelen met andere gemeenten te bundelen. De 

Vlaamse voedselstrategie voorziet met Deal 9 een voedselstrategie op lokaal, re-

gionaal en provinciaal niveau. 

3.2. Engagementsverklaring lokaal voedselbeleid 

De spreker loodst de commissie door het VVSG-traject 2020-2022. 150 lokale be-

sturen hebben deelgenomen aan 25 activiteiten rond voedselbeleid. 62 procent van 

de lokale besturen is bezig met lokaal voedselbeleid en één op vier besturen heeft 
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een voedselstrategie of is bezig met de opmaak ervan. Het traject is uitgemond in 

een engagementsverklaring die de positieve dynamiek inzake voedselbeleid sa-

menvat in negen engagementen, waaronder een kookboek voor circulair voedsel-

beleid. Het koekboek is een handleiding met advies, doelen, valkuilen en goede 

voorbeelden.  

 

Het eerste engagement is beleidsdomeinoverschrijdend samenwerken. Zo heeft de 

dienst milieu en energie van de stad Hasselt de diensten communicatie, wijkop-

bouw, gelijke kansen en lokale economie betrokken bij de opmaak van een voed-

selstrategie.  

 

Het tweede engagement betreft het betrekken van lokale voedselactoren. Stad 

Eeklo heeft een organiserende, faciliterende en steunende rol in hun voedselproject 

waarbij scholen, horeca, producten, belangrijke partners zijn.  

 

Een derde engagement betreft het eigen aankoopbeleid, zoals eerder toegelicht 

door de vorige sprekers. Gemeenten zoals Bierbeek en Sint-Genesius-Rode passen 

duurzame criteria toe in hun aanbestedingen voor de maaltijden in scholen en 

woonzorgcentra.  

 

Een vierde engagement is het betrekken van inwoners als voedselaandeelhouders. 

Het OCMW van Hamont-Achel bijvoorbeeld, stelt grond ter beschikking voor 32 

tuiniers.  

 

De engagementsverklaring zet verder in op een eetbare gemeente die inzet op 

zelfplukboerderijen, stadsmoestuinen en voedselbossen, fruit in de wijk, lokale 

landbouwgrond voor lokale voedselproductie enzovoort. De tuinen van Stene in 

Oostende of het Boerenlandschap in het Pajottenland zijn voorbeelden van voed-

sellandschappen. In Aalst heb je de smuljungle, een creatie waarbij culinaire ta-

lenten, groene vingers, verhalenvertellers enzovoort een voedselbos animeren in 

samenwerking met de groendienst. In Schoten is er via een oproep klimaatkapitaal 

budget uitgekeerd om inwoners aan te moedigen om appelbomen, kerselaars en 

notenbomen te planten in eigen tuin.  

 

Een zesde engagement betreft sociaal aan de slag gaan met voedseloverschotten. 

Het Zuid-West-Vlaamse distributieplatform Food Act 13, een regionale samenwer-

king tussen 14 lokale besturen en 90 afnemers, verdeelt voedseloverschotten aan 

organisaties die mensen in een kwetsbare situatie helpen.  

 

Het zevende engagement, samenwerking met andere gemeenten, vindt men con-

creet terug bij de provincie Oost-Vlaanderen: zo gaat men aan de slag met een 

voedselplan voor de provincie. Ook de intercommunale Interwaas zet via het kli-

maatteam in op een regionale voedselstrategie.  

 

Het achtste engagement, een voedselomgeving voor kwetsbare doelgroepen, vindt 

men dan weer terug in Sint-Truiden. Daar creëerde men een voedselomgeving en 

detecteerde men elf interventies waaronder een markt aan een schoolomgeving, 

een collectieve moestuin met deelkeuken en een schoolrestaurant dat wordt open-

gesteld voor de buurt. Er leeft dus al heel wat, al is er ook nog veel te doen. 

 

In 2023-2024 zal de VVSG verder de regionale samenwerking faciliteren, het kook-

boek en de engagementsverklaring verder verspreiden, Deal 9 van de Vlaamse 

voedselstrategie trekken en dit thema op de agenda zetten van de andere VVSG- 

netwerken.  
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3.3. Beschouwing conceptnota 

Steven Desair stelt vast dat de conceptnota een parallelle denkpiste bevat met de 

lokale voedselstrategieën. Hij overloopt een aantal vragen en opmerkingen die 

vanuit het werkveld van de VVSG en haar overlegorganen naar boven kwamen. 

 

De VVSG pleit ervoor om de huidige regiosamenwerkingen te valoriseren en samen 

te werken met intercommunales, provincies of regionale landschappen die al rond 

voedsel bezig zijn. Ook de relatie tussen stad en platteland, als het over productie 

en consumptiegemeenten gaat, is zeer belangrijk. 

 

In de conceptnota staat dat het VLIF steun zou geven voor investeringen. Welke 

actoren kunnen daar een beroep op doen? Welke rol nemen de lokale besturen hier 

op? Welke engagementen worden er gevraagd?  

 

Initiatieven zouden moeten worden gekoppeld aan andere thema’s zoals gezonde 

en duurzame voeding, duurzame aanbestedingen, voedselverspilling, ruimte voor 

voedsel. De regio’s zouden eveneens kunnen gekoppeld worden aan de doelstel-

lingen van de verschillende beleidsdomeinen en de verschillende beleidsniveaus 

zoals onder meer de Vlaamse voedselstrategie, het GLB, de Green Deal, de Eiwit-

transitie, Netwerk Voedselverlies, de klimaatdoelstellingen, de SDG’s, de Strategi-

sche visienota Korte Keten. 

 

Wat de rol van de voedselregisseur betreft, benadrukt Steven Desair dat er bij de 

gemeenten en bij de VVSG weinig technische expertise rond landbouw aanwezig 

is. De voedselregisseur zal dus voldoende ondersteuning moeten bieden en over 

een veelzijdig profiel moeten beschikken. Wie kiest en betaalt de voedselregisseur? 

Aan wie zal die rapporteren? Er moeten alleszins genoeg werkingsmiddelen worden 

voorzien om expertise binnen te halen. 

 

Er liggen vaak jaren tussen de opstart en de effectieve operationalisering van voed-

selstrategieën. Het is belangrijk dat men ondertussen manieren blijft vinden om de 

korteketenboeren te ondersteunen. Het welzijn van de landbouwer is bovendien 

een systeemuitdaging waarbij elke actor in het voedselsysteem een rol te spelen 

heeft, niet enkel de lokale besturen. 

 

Steven Desair vat samen. Een voedselregio is breder dan de korte keten. Lokale 

besturen geven aan dat ze extra capaciteit kunnen gebruiken voor lokaal voedsel-

beleid. Vertrek vanuit de bestaande geleerde lessen en ervaringen bij de lokale 

besturen en regio’s. Werk op maat van de bestaande regiowerking rond voedsel, 

koppel het aan de lokale en regionale VVSG-facilitering rond voedselbeleid. Gebruik 

daarbij de VVSG-engagementsverklaring. 

 

Het is heel belangrijk om de link tussen stad en platteland te herstellen, voor de 

lokale voedselproductie en voedselconsumptie. Koppel dit aan de Vlaamse beleids-

initiatieven, aan de klimaatdoelstellingen en aan de agenda 2030. Kwantificeer de 

Vlaamse ambitie qua korte keten. 

 

Lokale besturen zijn autonoom en hebben een eigen beleidsplanning. Zij zijn het 

best geplaatst als regisseur voor een lokale voedselstrategie. De VVSG is geen 

voorstander van enkel een regionale aanpak rond voedsel. Er moet een lokale focus 

zijn, met het regionale als aanvulling en versterking van de lokale initiatieven. 
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II. Bespreking 

Chris Steenwegen is tevreden om het over dit onderwerp te kunnen hebben omdat 

het een positief verhaal is. Wie de besprekingen in de commissie volgt, zou denken 

dat de landbouwsector vooral kommer en kwel is. Het is dus belangrijk om te blij-

ven focussen op de toekomst van de landbouw.  

 

Op 2 juni 2021 werd de resolutie over het versterken van de positie van de Vlaamse 

landbouwers door de ondersteuning van leefbare businessmodellen op maat, in het 

bijzonder de ondersteuning van de korte keten (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 

773/1-3) goedgekeurd die de positieve ontwikkeling van de korte keten tijdens de 

pandemie wilde vasthouden. Deze resolutie kwam tot stand vanuit de vaststelling 

dat het strategisch plan korte keten van 2011 weinig tot geen uitvoering heeft 

gekend. In de resolutie wordt er heel sterk naar de korte keten gekeken vanuit een 

individuele bedrijfsschaal en de obstakels die daaraan verbonden zijn. Het gaat 

vaak over wettelijke problemen en regelgeving. 

 

Daarnaast verdwijnt echter de infrastructuur die de korteketenboer nodig heeft. 

De spreker verwijst naar de problematiek van slachthuizen die omwille van logis-

tieke redenen niet langer toelaten om een beperkte hoeveelheid dieren te slachten 

en nadien ook de karkassen mee te geven aan de landbouwer. Dat gebrek aan 

infrastructuur staat de ambitie in de weg om, zowel B2B als B2C, de keten van 

productie, verwerkt product tot consumptie waar te maken. 

 

Bovendien wil niet elke landbouwer zelf in de winkel staan of zich het hoofd breken 

over waar hij met zijn producten naartoe moet. De ambitie is het opschalen van 

de lokale voedselstrategie en het ontzorgen van de boeren. Er zou een circuit moe-

ten ontstaan waarbij ze zonder veel zorgen, zonder bijkomende competenties of 

investeringen, iets meer kunnen verdienen. Het gevoel bestaat dat er ter zake op 

Vlaams niveau een ondersteunend beleid ontbreekt. Om die reden is er volgens de 

indieners van de conceptnota nood aan een regionale benadering. 

 

De uiteenzettingen van de sprekers zijn een boeiende aanvulling op de concept-

nota, die een startpunt is voor debat. Chris Steenwegen dankt hen daarvoor.  

 

Hij volgt de waarschuwing van de sprekers om niet met een te enge blik de zaken 

te bekijken. Hij stelt dat korteketenlandbouw het uitgangspunt is, maar dat bij een 

regionaal ondersteunend en faciliterend beleid alle actoren en landbouwers, onge-

acht hun businessmodel, daarin een plek moeten vinden. 

 

De voedselregisseur zou volgens Chris Steenwegen een facilitator moeten zijn: 

iemand die ondersteunt wat er leeft, die samenwerkingen verkent en faciliteert, 

verbindingen maakt, kennis deelt en meezoekt naar oplossingen. De dynamiek 

moet wel van onderuit ontstaan. Als er lokaal geen dynamiek is, moet die niet van 

bovenaf worden gecreëerd. Het Vlaamse Gewest zou de voedselregisseur aanstel-

len en betalen, waardoor het ook logisch lijkt dat de voedselregisseur rapporteert 

aan het Vlaamse niveau. Chris Steenwegen merkt op dat men hierover nog verder 

moet nadenken. Het is bovendien belangrijk dat er een vorm van governance is 

zodat bijvoorbeeld landbouwers mee kunnen aangeven welk profiel men nodig 

heeft ter ondersteuning.  

 

De sprekers raadden aan om aan te haken op bestaande structuren omdat er al 

veel structuren bestaan en het geheel erg ingewikkeld begint te worden. Chris 

Steenwegen benadrukt dat het niet de bedoeling is om met het concept van voed-

selregio’s een extra structuur toe te voegen aan de bestaande structuren. Het is 

een faciliterend beleid, en de regio kan dus inderdaad samenvallen met gelijkaar-

dige concepten zoals landschapsparken en dergelijke.  
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Er is daarnaast ook terecht verwezen naar het belang van publiek grondbezit. In 

dat kader vindt Chris Steenwegen het doctoraat van Hans Vandermaelen erg inte-

ressant.  

 

Op de opmerking dat er in het concept van voedselregio’s plaats moet zijn voor de 

retail antwoordt Chris Steenwegen dat dit zowel een verrijking als een uitdaging 

zou zijn. 

 

Het stadsregionaal niveau wordt nagestreefd om voldoende afname van de verse 

productie te kunnen garanderen. Maar ook dat kan pragmatisch worden aange-

pakt, ook hier zijn de lokale praktijk en behoefte richtinggevend. Hierover heeft 

Chris Steenwegen zelf een vraag, namelijk of de sprekers voor het regionale niveau 

naar de POM’s en dergelijke kijken om die neutrale rol van verbinder op te nemen.  

 

De vraag stelt zich ook of de middelen van het VLIF misschien geheroriënteerd 

moeten worden om dit soort landbouw te faciliteren. Die zijn vandaag vooral op 

stallenbouw en dergelijke gericht. 

 

Chris Steenwegen is heel tevreden met de aanvullingen die werden gemaakt door 

de sprekers en dankt hen nogmaals.  

 

Bart Dochy bedankt de sprekers voor de input. De conceptnota die voorligt is ei-

genlijk een verbreding van de resolutie over de korte keten. Bart Dochy vindt dit 

een interessant element en geeft aan dat de commissie hiermee aan de slag kan 

nu is gebleken dat het succes van de korte keten tijdens de coronacrisis terug gaan 

liggen is.  

 

De voedselstrategie die in de conceptnota naar voor wordt geschoven, gaat uit van 

het stadsregionaal niveau. Lessen uit het verleden leren echter dat men beter aan 

een systeem trekt dan eraan duwt. De trekker is de prijsvorming, en die is onder-

worpen aan de wereldmarkt. De korte keten kan zich diversifiëren door identiteit 

en kwaliteit, maar dat leidt ook tot een hogere prijs, wat de vraag doet rijzen of 

het wel voor iedereen toegankelijk blijft. 

 

Productie stimuleren is niet altijd het beste economische model. Vooral de vraag 

moet groter worden om de keten vooruit te kunnen trekken. LEADER, een platte-

landsbeleidsinstrument met plaatselijke initiatieven, hanteert in dat opzicht de 

juiste principes. Het gaat erom niet van bovenuit op te leggen maar van onderuit 

te stimuleren. 

 

Binnen dat systeem is er aan de ene kant de voedselvoorziening en -bevoorrading 

van een deel van de stedelijke omgeving in de directe buurt. Aan de andere kant 

is er het in stand houden van lokale infrastructuren. Bart Dochy verwijst naar een 

voorbeeld in Beveren-aan-de-IJzer waar landbouwers hun producten in een buurt-

winkel aan de man kunnen brengen, in samenwerking met De Lovie, een sociaal 

project. Eerder was de dorpswinkel in de gemeente verdwenen. 

 

Het komt er vooral op aan het economisch model zuiver te stellen. Duurzaamheid 

ontstaat pas als de landbouwer zijn inspanningen kan valoriseren. En ook al lijkt 

dat logisch, het is helemaal niet evident, getuige de dip die de korte keten mo-

menteel doormaakt. 

 

Het begrip lange keten wordt niet zo vaak gebruikt, maar biedt een relevante re-

latie tot korte keten. Het laat toe te bekijken hoe lang men de korte keten maakt, 

want samenwerking zal de korte keten misschien wat langer maken.  

 

Samenwerking is alleszins een opportuniteit. 
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Elke Rogge stelt op grote lijnen sterke eensgezindheid vast. Dat is een goed signaal 

en een teken dat er een bepaalde richting wordt uitgegaan. 

 

Ze raadt aan om het concept van de voedsellandschappen te (her)verkennen want 

daar zijn, zeker in het kader van de waterlandschappen, al eerste stappen gezet. 

De structuur staat klaar en voldoet aan de premissen van bottom-up en valorisatie 

van wat er op het terrein leeft. De interesse om in te tekenen op een project rond 

voedsellandschappen is er, ook de landbouworganisaties waren het idee sterk ge-

negen. Misschien is dit een voedingsbodem om op korte termijn een experiment 

op te zetten. 

 

Elke Rogge adviseert om geen regio’s uit te tekenen op kaarten, want dat kan 

leiden tot een eeuwig afbakeningsproces waar mensen zenuwachtig van worden. 

Ze is het eens met de inbreng van de twee andere sprekers, maar wijst erop dat 

de link met de lange keten niet evident is. De ondersteuning van bestaande pro-

jecten kan dit wel een duwtje in de rug geven. Ze staat achter een sterk positief 

verhaal voor voeding en landbouw, binnen de grenzen van wat het milieu dragen 

kan. De landbouw- en voedingssector kan een positief verhaal op dit moment goed 

gebruiken. 

 

Katrien Verbeke gaat in op de vraag rond de neutrale rol. De Oost-Vlaamse sta-

keholders gaven tijdens het voedselstrategieproces aan dat daarin de meerwaarde 

schuilt. Overheden – lokale en andere – zitten niet in dat marktsysteem en hebben 

een neutrale, faciliterende rol, waardoor ze katalysator kunnen zijn. Maar het is 

niet altijd aan de overheden om in te grijpen. Laat de markt zijn werk doen, maar 

zorg voor verbindingen door samenwerking en ondersteuning. Het gaat er om dit 

vanuit een systemische blik te bekijken, en niet vanuit een beperkte bedrijfsvoe-

ring. 

 

LEADER zorgt voor opportuniteiten, maar zit ook vast in een rigiditeit die niet altijd 

strookt met de dynamiek op het terrein. Meer flexibiliteit zou ervoor moeten zorgen 

dat ook steden daar deel kunnen van uitmaken. Daarin schuilt mogelijk een quick 

win. 

 

Is voeding nog voor iedereen toegankelijk? Volgens de spreker moeten we in de 

toekomst meer gaan betalen voor voeding, de trend de afgelopen jaren was echter 

omgekeerd. Ze benadrukt dat ook de retail niet wint bij te goedkope voedingsprij-

zen. Natuurlijk willen ze zichzelf niet uit de markt concurreren, maar ze hebben 

geen baat bij producenten die worstelen om te overleven. De retail heeft macht en 

gebruikt die ook, maar tegelijk wil ook zij een leefbaar systeem. De overheid zit 

niet in een marktrol en kan daar een rol in spelen. De prijs, zelfs voor onbewerkte 

producten als prei, die in de winkel wordt gevraagd, kan tot tien keer hoger liggen 

dan wat de boer krijgt. True pricing is interessant, maar niet evident. Er moeten 

solidariteitsmechanismen worden opgezet voor de betaalbaarheid, maar ook eco-

nomische trajecten zijn belangrijk, voor jobcreatie bijvoorbeeld. 

 

Hoe lang men de korte keten maakt, is echt een vraagstuk. Vandaag denkt men 

te veel dat de korte keten een structuur en efficiënte logistiek moet opzetten. Maar 

uiteindelijk komen de twee systemen elkaar tegen. Retailers laten vandaag al lo-

kale leveringen, dus inefficiëntie in hun logistiek, toe. Daarom pleit Katrien Verbeke 

voor samenwerking en koppeling. De uitdaging is vooral de autonomie en de prijs-

setting van de lokale producent. Er moet ook voor gezorgd worden dat volumes 

die niet te groot zijn, een plaats in het systeem kunnen hebben. 

 

Katrien Verbeke eindigt met wat ze zelf een zot idee noemt. Ze vraagt zich af 

waarom niet verplicht wordt dat de producenten zetelen in de raden van bestuur 

van de retail. Participeren aan het debat is daar gaan waar de macht zich bevindt. 
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Steven Desair verwijst naar Food Act 13, dat zijn 14 OCMW’s die samenwerken 

met Colruyt. Zij vragen geen geld aan Colruyt maar het delen van hun logistieke 

expertise. Samenwerking met de retail bestaat dus al. 

 

Hij wijst nogmaals op Deal 9 van de Vlaamse voedselstrategie die focust op voed-

selstrategieën op lokaal, provinciaal en regionaal niveau.  

 

Op Europees niveau zijn er ondertussen de farm-to-forkstrategie, de biodiversi-

teitsstrategie, de ‘true price, true cost’, de klimaatdoelstellingen enzovoort. Men 

zal dus innovatief moeten zijn om tegemoet te komen aan deze doelstellingen en 

moeten experimenteren. Bovendien boert momenteel 30 procent van de landbou-

wers goed, 70 procent heeft het moeilijk om het hoofd boven water te houden. 

Voldoende uitdagingen dus.  

 

Door de kleine structuren heeft de korte keten geen recht op de subsidies van het 

GLB. Mede daarom kunnen ze hun prijs niet lager zetten. Die zaken zouden toe-

gankelijker moeten worden voor de korteketenproducten. Een duurzaam langeter-

mijnperspectief en een innovatieve aanpak moeten ervoor zorgen dat men klaar is 

voor de toekomst. 

 

Chris Steenwegen beaamt dat trekken beter is dan duwen, maar dat is niet het 

probleem van de korte keten alleen, maar van de hele landbouw. De ondersteu-

ningsmechanismen zijn strikt gereglementeerd en ontstaan in een verticale keten, 

binnen één productlijn. Die vernieuwende modellen zouden ondersteuning moeten 

kunnen krijgen zodat ze kunnen bewijzen wat ze kunnen betekenen, zonder af-

breuk te doen aan wat er vandaag bestaat. 

 

Het is positief dat tijdens de hoorzitting werd gezegd dat de korte en lange keten 

naar elkaar zullen toegroeien. In de resolutie rond de korte keten werd een aan-

beveling opgenomen om experimenteerruimte te voorzien, een regelluwe ruimte 

om iets te kunnen uittesten. Daar moet echt werk van worden gemaakt. 

 

De tip van Elke Rogge om het concept van voedsellandschappen opnieuw te bekij-

ken, neemt Chris Steenwegen ter harte. 

 

In de nota ligt tot slot nog te weinig nadruk op gezonde voeding. Daar kan een rol 

weggelegd zijn voor openbare besturen en lokale voedselstrategieën. Mensen moe-

ten weten wat gezonde producten zijn en ze moeten daar toegang toe hebben. Het 

belang daarvan voor regio’s of voedselstrategieën moet in de nota nog verder wor-

den uitgewerkt. 

 

Chris Steenwegen dankt de sprekers voor hun inspirerende en interessante bijdra-

gen. Hij hoopt dat de commissie hiermee aan de slag kan.  

 

Ludwig Vandenhove steunt de oproep van Chris Steenwegen om hier als commissie 

verder mee aan de slag te gaan zodat de buitenlandse werkbezoeken van de com-

missie niet zonder gevolg blijven.  

 

De voorzitter dankt de indieners van de conceptnota en de drie sprekers voor hun 

bijdrage. 

 

 

Bart DOCHY, 

voorzitter 

 

Chris STEENWEGEN, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

B2B Business-to-Business 

B2C business-to-consumer 

CSA community-supported agriculture 

GLB gemeenschappelijk landbouwbeleid 

ILVO Instituut voor Landbouw-, Visserij- en Voedingsonderzoek 

LEADER Liaison Entre Actions de Développement de l’Economie Rurale 

ngo niet-gouvernementele organisatie 

OCMW Openbaar Centrum voor Maatschappelijk Welzijn 

POM provinciale ontwikkelingsmaatschappij 

SDG Sustainable Development Goal 

VLAM Vlaams Centrum voor Agro- en Visserijmarketing 

VLIF Vlaams Landbouwinvesteringsfonds 

VVSG Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 

 


